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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.
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НАША КАНСТЫТУЦЫЯ

ПОГЛЯд РэдАКТАРА

Не бойцеся начальнікаў,
Яны –зусім не геніі.
Яны – ва ўсім звычайныя,
Не Гётэ, не Тургеневы.

Не Рузвельты, не Сталіны,
Не Вітаўты, не Скірмунты...
Як лёгка ўверх пастаўлены,
Так хутка будуць скінуты.

Хоць выглядаюць пеўнямі,
Паважныя і строгія,
Але ўсе іх запэўненні –
Пустая дэмагогія.

Жывуць, нібы на хутары,
Спалоханымі лісамі.
А ўсе загады мудрыя
Дарадцамі напісаны.

Хоць пазіраюць з пыхаю,
Ды пыха – недарэчная.
І ўся улада іхняя –
Нявечная, не вечная.

Генадзь Бураўкін.

11-га сакавіка 
с т р а ш э н н ы 
землятрус блізу 

Японіі сілаю каля 9 балаў выклікаў 
вялізарныя хвалі – цунамі, якія 
абрынуліся на ўзбярэжжа краіны 
ўзыходзячага сонца. Хвалі сягалі 
вышынёй да 10 метраў. Загінула 
больш 1000 чалавек, столькі 
ж прапала без вестак. Чатыры 
атамныя электрастанцыі з 17 
наяўных спынілі працу. На адной 
з іх “Фукусіма-1” адбыўся выбух, 
які, на шчасце, не закрануў 
корпус рэактара. Па 7-мі бальнай 
сістэме ацэнкі аварыі прысвоены 
чацвёрты ўзровень небяспекі. 
Вучоныя сцвярджаюць, што 
сітуацыя цалкам магла пайсці па 
Чарнобыльскім сцэнару. Японія 
перажывае найстрашнейшы 
крызіс з часоў другой усясветнай 
вайны. 

Пасля Чарнобыльскай 
катастрофы Японія выдаткавала 
на дапамогу Беларусі каля 40 
мільёнаў даляраў.

У Лівіі працягваецца 
Грамадзянская вайна. Кадафі не 
збіраецца  аддаваць уладу. Ягоныя 
войскі, якія лепей узброеныя, 
цяпер праводзяць контрнаступ 
на апазіцыю. Але да канчатковай 
перамогі аднаго з бакоў вельмі 
далёка. Кожны дзень у Лівіі гінуць 
людзі. 

У Беларусі працягваюцца 
суды над удзельнікамі падзей 
19-га снежня. Да 14-га сакавіка 
было асуджана 7 чалавек. 
Калі беларускіх удзельнікаў 
акцыі судзілі па артыкулу, які 
прадугледжвае ад 3-х да 4-х 
гадоў калоніі строгага рэжыму, 
то грамадзянам Расіі па таму 
ж артыкулу было прысуджана 

пакаранне штрафам у памеры 
300 базавых велічынь. Хаця 
гэты артыкул штрафу не 
прадугледжвае, а мае толькі 
зняволенне ад 3-х да 7-мі гадоў. 

За хадой працэсаў пільна сочыць 
Расея і краіны Эўразвязу. Апошнія 
прапануюць расшырыць спіс 
неўязных чыноўнікаў і прымяніць 
да Беларусі эканамічныя 
санкцыі. За ўжыванне да 
зняволеных катаванняў Эўразвяз 
патрабуе распачаць следства. 
Пры адсутнасці крокаў да 
дэмакратызацыі працэс збліжэння 
з Беларуссю будзе запавольвацца 
(у рамках Усходнееўрапейскага 
партнэрства.)

У пачатку сакавіка Прэзідэнт 
Беларусі даў інтэрв’ю газеце 
“Вашынгтон пост”. Хаця на 
інтэрв’ю гэта было не вельмі 
падобна. Бо амаль на кожнае 

пытанне рэдактаркі газеты, ішоў 
адказ тыпу: “А ў Амерыцы справы 
яшчэ горай, чым у нас.” Самае 
страшнае, што наш прэзідэнт пры 
гэтым не адчуваў, у якім смешным 
стане ён паказвае сябе, а заадно і 
ўсіх нас. 

З эканамічных падзей трэба 
асабліва падкрэсліць наступную. 
Як паведаміў Белсат, у Беларусі 
за два месяцы новага году залаты 
запас знізіўся на 25%. У гэтай сувязі 
МВФ папярэдзіў пра неабходнасць 
дэвальвацыі беларускага рубля. 
Беларускія ўлады ад яе ўпарта 
адмаўляюцца, бо тады заробкі 
ў 500 даляраў стануць да 
большасці недасягальнымі. Але 
ж пры ўпартым прытрымліванні 
ажыццяўляемага курсу нам можа 
пагражаць дэфолт.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.	
Калі	не	жадаеце	атрымліваць,	
то	таксама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

15-га сакавіка беларусы свят-
куюць Дзень Канстытуцыі. Хаця 
“святкуюць” яны гэты Дзень па-
асабліваму. Бо ён у нашай краіне 
не святочны, нібыта Канстытуцыя 
не з’яўляецца галоўным законам 
краіны. 

Упершыню Канстытуцыя 
Рэспублікі Беларусь была прынята 
15 сакавіка 1994-га года. Менавіта 
гэта Канстытуцыя ўвяла інстытут 
прэзідэнцтва, якога дагэтуль у нас 
у рэспубліцы не было. Гэта была 
важная гістарычная падзея для 
беларусаў. У краіне была прынцы-
пова зменена форма праўлення. 
Своеасаблівы парламентарызм 
саступіў месца прэзідэнцкай 
рэспубліцы.

Пасля абрання на пасаду пер-
шага прэзідэнта краіны Беларусь, 
апошні быў задаволены новай 
Канстытуцыяй. Па ягоных словах 
, Канстытуцыя давала яму “царскія 
паўнамоцтвы”. Але з часам 
выявілася, што гэтых паўнамоцтваў 
Лукашэнку недастаткова. Па сло-
вах Валера Карбалевіча, аўтара 
манаграфіі-даследавання пра Лу-
кашэнку, “ягонае ўладалюбства, 
канфліктнасць, непрыняцце 
любых абмяжаванняў у сваёй 
дзейнасці былі жыватворнай гле-
бай для ўстанаўлення дыктатуры, 
рабілі непазбежнымі канкрэтныя 
крокі прэзідэнта да ўзурпацыі 
ўлады.”

І галоўным крокам на шля-
ху да поўнай узурпацыі ўлады 
стаў лістападаўскі 1996-га года 
рэферэндум. Хаця ў бюлетэнях 
таго рэферэндуму стаяла пытан-
не аб прыняцці новай рэдакцыі 
Канстытуцыі РБ, па сутнасці гэта быў 
новы варыянт Асноўнага Закону. У 
гэтым варыянце Лукашэнка, па-
першае, засцярогся ад небяспекі 
імпічменту, які цяпер пагражае 
яму толькі тэарэтычна. Па-другое, 
ён вызваліў сябе ад адказнасці 
за простыя злачынствы. А гэта 
больш чым 150 злачынстваў, ся-
род якіх злоўжыванне службовым 
становішчам, перавышэнне ўлады, 
паклёп і г.д. Па новай Канстытуцыі 

ён можа пазбавіцца ўлады толькі 
за цяжкія злачынствы. Па-трэцяе, 
новай Канстытуцыяй ён працягнуў 
сабе тэрмін паўнамоцтваў яшчэ 
на два гады. Але галоўнае, што 
ён атрымаў паўнамоцтвы назна-
чаць і распускаць урад, суддзяў 
Вярхоўнага Суда, Вышэйшага га-
спадарчага Суда, праўленне Нац-
банка і генеральнага пракурора. 
Па новай Канстытуцыі Прэзідэнт 
атрымаў і роўныя з парламентам 
заканадаўчыя паўнамоцтвы.

Сёння на высокіх пастах у РБ няма 
“выпадковых” людзей. І тое ўсё – 
вынік рэферэндуму 1996-га года, 
які, па-сутнасці, быў дзяржаўным 
пераваротам. Бо ён прайшоў 
з грубейшымі парушэннямі 
заканадаўчых нормаў. Што казаць, 
нават бюлетэні для галасавання 
друкавала Упраўленне справамі 
прэзідэнта, а Цэнтрвыбаркам і 
мясцовыя выбарчыя камісіі не 
кантралявалі гэты працэс.

Праз два дні пасля рэферэнду-
му Цэнтрвыбаркам, які быў у не-
правамоцным складзе, зацвердзіў 
вынікі галасавання. (З 18 членаў 
Цэнтрвыбаркама прысутнічала 
толькі 10, або 56%. Каб зацвердзіць 
вынікі па закону, была патрэбна 
наяўнасць не менш дзвюх трэціх 
членаў, то бок не менш 12-ці ча-
лавек.)

Такім чынам, тое, што адбыло-
ся нельга класіфікаваць інакш, як 
дзяржаўны пераварот, гвалтоўнае 
змяненне канстытуцыйнага ладу. 
Новая Канстытуцыя легалізавала, 
фактычна юрыдычна замацава-
ла рэжым нічым не абмяжаванай 
асабістай улады Лукашэнка. 

“Пры гэтым рэжыме былі фак-
тычна ліквідаваны прадстаўнічыя 
органы ўлады. Усе арганізаваныя 
палітычныя сілы ў выглядзе 
партый і іншых структур былі 
выпіхнуты з легальнай палітычнай 
барацьбы і трапілі ў становішча 
пазасістэмнай апазіцыі. Амаль 
дзесяцімільённая краіна трапіла 
ў заложнікі да аднаго чалавека.” 
В.Карбалевіч. 

Г.Станкевіч.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на партале 
http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца 
на партале http://kamunikat.org/ 
, дзе зацікаўленыя грамадзяне мо-
гуць яе спампаваць са старонкі: 
http://kamunikat.org/kryvinka.
html , што у каталагу “Пэрыёдыка” 
для далейшага выкарыстання. 

Сакавіцкія навіны

Калі з бешанковіцкага 
аў татранспартнага 
прадпрыемства № 21 

пачаў звальняцца мой знаё-
мы вадзіцель аўтобуса Пётр 
Іванавіч Таропа, які адпрацаваў 
тут 32 гады, я зразумеў, што 
падставы для звальнення ў яго 
самыя сур’ёзныя. Бо яшчэ не 
прайшло і паўгода, калі ягонае 
фота ўпрыгожвала старон-
ку раённай “Зары”. І артыкул 
пад фотаздымкам з нагоды 
прафесійнага свята вадзіцеляў 
не скупіўся ў яго адрас самых 
прыемных слоў. Пагадзіцеся, 
калі чалавек не захварэў і яго 
не ўзялі кудысьці на падвы-
шэнне, значыць справа тут са-
мая сур’ёзная. Тым больш, што 
да пенсіі яму засталося папра-
цаваць нейкіх 6 ці 7 гадоў. 

Калі мы аднойчы на днях 
сустрэліся і перакінуліся 
словамі, і я запытаўся ў яго 
пра прычыны звальнення, то 
адказ Пятра мяне ашаломіў. 
Літаральна гэта прагучала так: 
“Я не хачу стаць забойцам і 
сесці ў турму”. 

Аказваецца, сітуацыя з 
ягоным звальненнем была 
зусім не ў тым, што вадзіцелі 
аўтобусаў атрымоўваюць 
невысокія заробкі, як гэта я 
думаў раней. Хаця і тое, не-
сумненна, з’явілася адным са 
спадарожных фактараў. Але 
галоўная прычына звальнен-
ня была ў тым, што большасць 
аўтобусаў, якія выходзяць на 
лінію, тэхнічна няспраўныя. А 
адміністрацыя прадпрыемства 
замест таго, каб паставіць іх і 

адрамантаваць, выпіхвае ўсімі 
праўдамі і няпраўдамі ў рэйсы. 
Я ведаў і раней, што вадзіцелі 
купляюць за свае грошы 
розныя “дробязі”, скажам, 
нізказамярзаючую вадкасць 
у сістэму абмыва шкла. Але ж 
каб толькі тое!

Чашу цярпення майго знаё-
мага перапоўніў выпадак, калі 
проста на дарозе ў яго аўтобуса 
... вываліліся тармазныя 
калодкі, якія былі зношаныя да 
нуля. І гэта быў толькі шчаслівы 
выпадак, што на гэты раз абыш-
лося без трагедыі. Зразумела, 
калі б тое было выпадковасцю 
або падобнае здарылася ў ней-
кага маладога вадзіцеля, гэта 
можна неяк растлумачыць. 
Але тое адбылося ў вадзіцеля з 
трыццацідвухгадовым стажам! 

Кажуць, што падобныя 
сітуацыі сталі ў нашым 
аўтобусным парку НОРМАЙ. 
А таму я перакананы ў адзіна 
правільным дзеянні Пятра 
Іванавіча - звольніцца. Бо на 
ягоныя словы, як і на словы 
другіх вадзіцеляў аўтобусаў, 
адміністрацыя ніяк не рэага-
вала! 

Як можа глядзець у вочы про-
стых работнікаў кіраўніцтва 
аўтабазы ды й кіраўніцтва раё-
на, чые кадры так “умацавалі” 
аўтобусны парк, што ён 
знаходзіцца на мяжы развалу? 
Няўжо сітуацыя з тэхнічным 
станам аўтобусаў для раённа-
га кіраўніцтва сакрэт? Куды мы 
ўсе аднойчы прыедзем?

Г.Станкевіч.

куды мы 
прыедзем?

Не бойцеся 
начальнікаў...

у цэнтры ўваГі
вырашым праБлему
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Ноччу ў суботу на 5-га 
сакавіка да нас завітаў чар-
говы цыклон. Закончылася 
зімовае надвор’е, а разам 
з ім і добрая дарога, якую 
накаталі аўтамабілісты. Гэтай 
ноччу завея зрабіла сваю чор-
ную справу, і на работу мне 
прышлося прабівацца з боем. 
Але раённыя службы, залюля-
ныя папярэднімі днямі з до-
брым марозным надвор’ем, 
так і не выехалі ў той дзень 
чысціць дарогі. Прынамсі, 
я іх не бачыў нідзе, і дарогі, 
якімі я ехаў да Пяцігарска і 
назад, заставаліся нечапаныя 
тэхнікай. Набуксаваўшыся 
на зваротным шляху, уранні 
6-га сакавіка я патэлефанаваў 
у ДРСУ-110. На мой запыт, 
ці будзе сёння чысціцца да-
рога на Дубраўку, прыемны 
жаночы голас адказаў: “Не. 
У нас уся тэхніка ўжо пра-
цуе.” Я пачаў слёзна прасіць, 
баючыся застацца без дарогі 
надоўга, бо пачынаюцца пе-
радсвяточныя сакавіцкія 
канікулы, і вёска рызыкуе на 
чатыры дні быць адрэзанай 
ад свету. На маю мальбу ды-
спетчар удакладніла, у якім 
месцы дарога занесена сне-
гам, і адказала, што магчыма 
хтосьці і пад’едзе.

Тады я патэлефанаваў 
старшыні калгаса Пятрашку 
Д.В., які ў дзень выбараў 19-га 
снежня на Верхнекрывінскім 

участку абяцаў, што сёлета, 
як ніколі, дарога  праз вёску 
будзе дагледжаная. Ягоны тэ-
лефон маўчаў. 

Наступным маім дзеян-
нем было тое, што я ўзяў 
лыжы і паехаў у разведку. Тая 
разведка паказала, што ўсе 
дарогі з вёскі непраезджыя. 
На іх яшчэ былі відаць сля-
ды мінулай ночы, калі людзі 
рвалі свае аўта і здароўе, так 
і не дачакаўшыся ніадкуль 
дапамогі. Шанец вырвацца 
на Бешанковічы праз вёску 
мне падаўся вышэйшым, і 
я накіраваў сваю машыну 
сюды.

Але, як тое і мусіла быць, 
праз трыста метраў мой аўта 
надзейна сядзеў у шчыль-
ным сакавіцкім сугробе па 
самыя вушы. Мінакі, якія ішлі 
ў Крывіна, спачувалі мне і 
ішлі далей. Амаль адкапаўшы 
аўтамабіль, я яшчэ раз набраў 
тэлефон старшыні калгаса. 
Той адказаў, што зараз дапа-
магчы мне не можа, бо адзіны 
калгасны трактар працуе ў 
іншай зоне. Але паабяцаў 
тэхніку пры выпадку прыс-
лаць. 

У гэты час да мяне з 
боку В.Крывіна пад’ехаў 
легкавік, ад уладальніка яко-
га я даведаўся, што дарогу 
з Крывіна той ужо адкапаў. 
Гэта надало мне сілаў, і 
я, папрацаваўшы яшчэ з 

паўгадзіны, урэшце вырваўся 
з палону.

Праз гадзіну, купіўшы 
камбікорм для жывёлы і 
забраўшы з Бешанковіч жон-
ку і суседку, я ехаў назад 
сваім следам. На павароце на 
Старыя Ранчыцы стаялі дзве 
разбітыя машыны, мігала хут-
кая дапамога, кінуліся ў вочы 
акрываўленыя людзі. У мяне 
не было ніякога сумневу, што 
ў той аварыі вінавата дарога. 
Бо сярод белага дня на да-
розе, дзе з кожнага боку бач-
насць сягала далей кіляметра, 
іншую прычыну трагедыі ад-
шукаць цяжка.

Я ж, пабуксаваўшы 
яшчэ трохі пасярод вёскі, 
шчасліва дабраўся дадому, 
успамінаючы нашых раённых 
кіраўнікоў і іхні клопат пра 
“кожнага чалавека на гэтай 
зямлі” не вельмі літаратурнымі 
словамі. 

Г.Станкевіч.
P.S. Дарожнікі абяцанне 

стрымалі і трыста метраў за-
несенай дарогі расчысцілі 
яшчэ да абеду – дзякуй ім і 
за тое. А вось на Дубраўку 
дарогу расчысцілі толькі 7-га 
сакавіка адвячоркам. Пас-
ля таго, як туды не паехала 
аўталаўка. Яна ўволю набук-
савалася блізу маёй хаты, бо 
дарогу праз вёску ніхто не 
чысціў ні 7-га, ні 8-га сакавіка, 
ні ў наступныя дні.

мае Будні

вядома, што сённяшнія ўладары Беларусі ўспадчылі не толькі савецкую атрыбутыку. разам з ёй да нас вярнулася і савецкае паперапсавальніцтва. 
і не якое там бяскрыўднае, а на вышэйшым узроўні. калі складаюцца гіганцкія планы і пражэкты. 

культурная падзея

ПАРАдАК НА НАШАЙ ЗЯМЛІ?

дэмаГрафічная Сітуацыя ў раёне

Пастановай Віцебскага аблас-
нога Савета народных дэпутатаў і 
Віцебскага аблвыканкама № 15/ 98 ад 
18-га лютага 2011-га года раённым і 
ніжэйшым Саветам даручана распра-
цаваць мерапрыемствы па кожнаму 
сельскаму населенаму пункту аб яго 
добраўпарадкаванні.

Калі вы асэнсуеце вышэйнапіса-
нае, то зразумееце, што абласны Савет 
і аблвыканкам спусціў на раён чарго-
вую паперу. У ёй патрабуецца ў двухд-
зённы (!!!) тэрмін стварыць у кожным 
раёне паперу, дзе будзе распісана, 
хто, ў якой вёсцы і што будзе рабіць з 
мая па лістапад 2011-га года.  

То бок, як гэта ўжо было ў 
савецкія часы, кожная вёска атры-
мае шэфаў (прадпрыемствы гарадоў) 
і службовых асоб, адказных за 
добраўпарадкаванне вёсак. У кож-
ным раёне будуць створаны раённыя 
штабы па добраўпарадкаванню, нак-
шталт абласнога, куды ўвайшло аж 39 

адказных работнікаў.
Што ж будуць арганізоўваць і 

кантраляваць на вёсцы? Першым 
пунктам ідзе ўстаноўка згародаў і 
альтанак, потым рамонт дарог, ас-
вятлення і вадазабяспячэння. Потым 
ідзе пасадка кветак, дрэў і высечка 
старых пасадак. Далей – афарбоўка 
фасадаў будынкаў, рамонт пад’ездаў 
да могілак. Нарэшце – утылізацыя 
смецця, пабудова дзіцячых пляцовак 
для гульні, знос аварыйных будынкаў 
і дапамога грамадзянам у апрацоўцы 
прысядзібных сотак.

Што ж, мэты нядрэнныя. Калі на вё-
ску накінуцца атрады магутнай тэхнікі, 
то там узнікнуць і дарогі і астатняе. 
Толькі ці не позна спахапіліся, спада-
ры? Здаецца, што дзіцячыя пляцоўкі 
ў вёсцы ўжо амаль што без патрэбы. 
Самымі запатрабаванымі работамі ў 
пераліку тут стануць упарадкаванне 
дарог на могілкі. 

Наступнае законнае пытанне, 

якое ўзнікае ў сувязі з пастано-
вай: адкуль возьмуцца грошы на 
тое добраўпарадкаванне? Хіба што 
прэзідэнт са свайго пазабюджэтнага 
фонду адлушчыць. Толькі тое вельмі 
сумніўна. Разлічваць жа на нашы 
прадпрыемствы, якія амаль усе самі 
жабруюць, не прыходзіцца.

Урэшце рэшт, а навошта тая даку-
ка хозразліковаму прадпрыемству? 
Ім што, сваіх праблем мала і рабіць 
болей нечага?

Карацей кажучы, на маю думку, 
нічога путнага з новай паперы не 
атрымаецца. Мне здаецца, як гэта 
ўжо было ў савецкія часы, адбудзецца 
простае разбазарванне і раскрадан-
не сродкаў. Прадпрыемствы лепшых 
людзей у вёскі не пашлюць, а паспра-
буюць пазбавіцца ад алканаўтаў. Не 
ведаю, ці стане сёлета на сяле жыць 
лепш, а вось тое, што жыць стане ве-
сялей – адназначна.

м.васільеў.

Выпісвайце 
незалежныя выданні!

Паважаныя чытачы “Крывінкі”! 
Наша газета мае маленькі наклад 
і выходзіць з перыядычнасцю 
два разы ў месяц. Каб сачыць за 
падзеямі ў свеце, які імкліва мяня-
ецца, Вы можаце выпісваць іншыя 
незалежныя выданні. Прыкла-
дам, газету “Народная воля”, якая 
выходзіць пяць разоў на тыдзень, 
або штотыднёвік “Наша Ніва”. Цэны 
на гэтыя выданні невысокія, даступ-
ныя для простага чалавека. Гэтыя 
выданні прысутнічаюць у каталогах 
Саюздруку, Вам толькі трэба зайсці 
на пошту і настойліва папрасіць. 

Калі ў Вас мала сродкаў, Вы можа-
це адмовіцца ад падпіскі дзяржаўнай 
прэсы, якая дублюецца па радыё і 
тэлебачанні, на карысць незалеж-
най апазіцыйнай прэсы. Калі Вы сум-
няваецеся, ці спадабаецца Вам тое ці 
іншае выданне, Вы можаце выпісаць 
яго на адзін месяц, або набыць ну-
мар у кіёску, каб пазнаёміцца. 

Чытайце незалежныя выданні, 
перадавайце сваім блізкім і су-
седзям. Тэлефануйце на адрас 
рэдакцыі “Крывінкі”, дзяліцеся сваімі 
праблемамі.

Г.Станкевіч.

БіБліятэка 
“наша ніва”

вырашым праБлему

У нашы часы, калі 
афіцыйная ўлада не абцяжар-
вае сябе клопатамі пра бела-
рускую мову, вельмі складана 
набываць беларускамоўныя 
кнігі. У кагосьці нават можа 
скласціся ўражанне, што такія 
кніжкі сёння не выдаюцца. 
Але глыбока памыляецца 
той, хто так думае. Сёння на 
беларускай мове выдаецца 
шмат літаратуры, бяда ў тым, 
што яна не трапляе ў наш 
бешанковіцкі куток. 

Я штогод тры-чатыры 
разы наведваю Менск і пры-
вожу адтуль дзесяткі кніжак 
на роднай мове. Асабліва мне 
падабаецца бібліятэчка “Наша 
Ніва”, то бок кніжная серыя, 
заснаваная ў гонар стагоддзя 
газеты “Наша Ніва”. Газета тая 
заслугоўвае асобнай размо-
вы, настолькі яна змястоўная 
і цікавая. Не менш цікавыя 
кнігі ў яе кнігарні.

Я з’яўляюся ўладальнікам 
адзінаццаці кніжак гэтай 
серыі. Іх чытаюць мае сябры, 
але я хацеў бы, каб тыя кнігі 
сталі даступнымі і для Вас, 
чытачы “Крывінкі”. Вы можа-
це патэлефанаваць на нумар 
рэдакцыі і замовіць сабе той 
ці іншы асобнік. Сярод іх кніга 

Паўла Севярынца “Лісты з 
лесу”, якая была напісана ім у 
двухгадовай ссылцы, куды яго 
накіраваў Лукашэнка. Вы, ма-
быць, ведаеце, што гэты муж-
ны чалавек зараз знаходзіцца 
пад следствам за ўдзел у 
шэсці 19-га снежня. 

Ёсць у мяне кніга Пятра 
Краўчанкі, першага міністра 
замежных спраў РБ, пасла 
Беларусі ў Японіі. Сярод кніг, 
якія я пастаянна перачытваю, 
знаходзіцца кніга вершаў 
У.Арлова “Усё па-ранейшаму, 
толькі імёны зьмяніліся”, 
“Рыбін горад” Наталкі Бабінай, 
“Беларусь за 10 падарожжаў” 
Андрэя Дынько і Андрэя 
Скурко. 

Вельмі цікава пачытаць 
успаміны Валянціна Тара-
са “На выспе ўспамінаў”, 
пра партызанскія і пасля-
ваенныя гады пісьменніка 
– сапраўднага грамадзяніна 
Беларусі. 

У маёй бібліятэцы мож-
на адшукаць вершы Андрэя 
Хадановіча і прозу Віктара 
Казько, фельетоны Лёліка 
Ушкіна і ўспаміны пра службу 
ў беларускім войску Сямёна 
Печанко.

Варта дадаць, што ніякіх 

праблем з набыццём кніжак 
з бібліятэчкі “Наша Ніва” няма. 
У нашы дні іх можна заказаць 
або праз інтэрнэт, або праз 
рэдакцыю “Крывінкі”. 

Наогул, калі вы любіце 
чытаць па-беларуску, я 
вам магу дапамагчы з вы-
барам кніжак. Сёння мая 
бібліятэчка беларускамоўных 
кніг налічвае каля ста 
асобнікаў. Сярод іх шмат кніг, 
падпісаных аўтарамі: Рыгорам 
Барадуліным і Нілам Гілевічам, 
Генадзем Бураўкіным і 
Ўладземерам Арловым, Воль-
гай Іпатавай і Алегам Латы-
шонкам, Паўлам Севярынцам 
і Пятром Краўчанкам, Васілём 
Якавенка і інш.

Шмат новых цікавых 
беларускамоўных твораў, а 
таксама перакладаў на бела-
рускую мову з розных моваў 
свету Вы зможаце знайсці 
ў часопісе “Дзеяслоў”, які 
можна выпісаць у любым ад-
дзеле “Саюздруку” за даволі 
сімвалічную плату. 

Толькі тады, калі Вы су-
дакранецеся са светам бела-
рушчыны, вы зможаце адчуць 
сябе беларусамі, патрыётамі 
Беларусі.

Г.Станкевіч.

•	 У	 Беларусі	 ёсць	 свабода	 слова,	 але	 нідзе	
не	напісана,	што	вы	павінны	быць	на	сва-
бодзе	пасля	сказаных	слоў.
•	 «Прыём	 грамадзянаў	 ва	 ўпраўленні	 КДБ	
Рэспублікі	 Беларусь	 па	 г.	Мінску	 і	Мінскай	
вобласці	ажыццяўляецца	кругласутачна».

Жыві як ГаСпадар

Сёлета аддзелам ідэалагічнай 
работы нашага райвыканкама рас-
працавана Праграма развіцця раёна 
на наступныя пяць гадоў. Праграма 
мае цалкам аптымістычны тон, бо 
інакш у лукашэнкаўскай Беларусі 
нельга. Але пры аб’ектыўным раз-
глядзе сітуацыі тон гэтай паперы мог 
бы рэзка змяніцца. І вось чаму.

На маю думку, галоўнай прабле-
май нашага раёна сёння з’яўляецца 
імклівае скарачэнне працоўных 
рэсурсаў. Так за чатыры апошніх 
гады гэта лічба знізілася з 12 300 
чалавек да 9 100, або на 25%. Як 
прызнаюць аўтары Праграмы, 
“моладзь з’язджала па прычыне 

адсутнасці высокааплочваемай пра-
цы, дабраўпарадкаванага жылля, 
развітай гандлёвай інфраструктуры, 
базы для арганізацыі адпачынку.” І 
гэта ў той час, калі цэлую пяцігодку 
будавалі лукашоўкі (так званыя 
аграгарадкі), значна ўзрасла коль-
касць магазінаў і г.д. Але прызнацца, 
што мы ідзём не тым шляхам, аўтары 
праграмы не збіраюцца. З старонкі 
на старонку ідзе пералічэнне “пла-
нов громадьё”, працэнтаў, мільярдаў, 
кіляметраў. 

У Праграме ідзе канстата-
цыя фактаў без якогасьці аналізу. 
Вось, напрыклад: “Застаецца вы-
сокай смертнасць насельніцтва 

працоўнага ўзросту, прычым смя-
ротнасць мужчын значна пераваж-
вае.” І ні слова не гаворыцца, па якой 
прычыне мужчыны мруць, як мухі. 
Колькі зафіксавана выпадкаў атру-
ты алкагольнымі напоямі, колькі 
выпадкаў раптоўнага спынення 
сэрца, колькі смерцяў ад хранічных 
захворванняў, ад няшчасных 
выпадкаў. Складаецца ўражанне, што 
вырашаць праблему смяротнасці 
ніхто ўсур’ёз не збіраецца. 

На маю ж думку, менавіта гэтая 
праблема заслугоўвае распрацоўкі 
спецыяльнай праграмы з назна-
чэннем адказных за яе выкананне. 
Замест гэтага ў “Праграме развіцця 

раёна да 2015-га года” сфармулё-
ваны абцякальныя фразы наконт 
“предотвращения” и “формирова-
ния предпосылок”. 

Вось адзін прыклад. Вы толькі 
задумайцеся над наступнай фразай: 
“Агульны узровень смяротнасці ў 
раёне знізіцца на 2 % за кошт укара-
нення фізкультурна-аздараўляльных 
мерапрыемстваў і дасягнення 
мэтавых медыка-дэмаграфічных 
паказчыкаў.” Менавіта на 2 %, ні 
больш ні менш! (Хто і якім чынам ад-
сочыць падобныя лічбы?!) А ў гэты 
час смяротнасць ад алкаголю можа 
падвысіцца на 20 – 25 %. І ў тым, што 
яна значна падвысіцца, я ніколькі не 

сумняваюся.
Калі мы дажывём да 2015-га года, 

то станем сведкамі абвяржэнняяшчэ 
вось якой хлусні гэтай Праграмы. А 
менавіта, што “да 2015-га года сярэд-
негадавая колькасць пастаяннага 
насельніцтва ў раёне ўзрасце на 5 % 
і складзе 19 200 чалавек.” 

Калі ўлічыць, што “для паляпшэн-
ня дэмаграфічнай сітуацыі ў раёне 
будзе працягвацца будаўніцтва жыл-
ля”, такога, якое яно будуецца сёння, 
то можна смела канстатаваць, што 
справы ў дэмаграфічнай сітуацыі 
нашага раёна праз пяць гадоў не па-
лепшацца.    

л.паўлава.

Хто навядзе

А н е к -
дот
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Лукашэнкаўцы дзейнічаюць па ...
радыё Свабода

лідэр руху «за свабоду» аляксандр 
мілінкевіч назваў заключанае 15 сакавіка 
пагадненьне паміж менскам і масквой пра 
супрацоўніцтва ў справе будаўніцтве аэС 
«прыкладам расейскай эканамічнай экспансіі 
тут і цяпер».

«Нават фон для падпісаньня з Расеяй пагаднень-
ня пра будаўніцтва АЭС атрымаўся сымбалічна 
нэгатыўны. Маю на ўвазе падзеі ў Японіі — пра-
блемы там з атамнымі станцыямі. Кажу і як фізык: 
расейскія тэхналёгіі не параўнаць з заходнімі! 
Тым больш прапанаваны нам рэактар нідзе ня 
выпрабаваны».

«Праект АЭС нібыта меў на мэце зьмен-
шыць нашу энэргазалежнасьць ад Масквы. Але 
павялічвае да крытычнага ўзроўню. На дадатак 
будзем яшчэ і прывязаныя да ўранавага паліва 
ўсходняй суседкі, бо іхняя станцыя да яго прыста-
саваная. Нарэшце, будуем за пазычаныя ў Расеі 
ж грошы, вялікія грошы. Разьлічвацца — нашым 
дзецям», — заявіў палітык.

Мілінкевіч нагадаў, што «рашэньне пра 
зьяўленьне Беларускай АЭС было прынятае без 
грамадзкага абмеркаваньня, хоць такое пытань-
не пасьля Чарнобылю павінна было б вырашацца 
нават праз рэфэрэндум». 

«На жаль, усё болей губляем сувэрэнітэт — 
энэргетычны, эканамічны, пад сур’ёзнай па-
грозай палітычны… Па сутнасьці, Расея нам, 
як кажуць, уцюхала сваю АЭС, скарыстаўшыся 
разрывам адносін з Захадам і пагарашэнь-
нем эканамічнага становішча, якоe пагражае 
палітычнай трываласьці рэжыму Лукашэнкі», — 
лічыць лідэр руху «За свабоду». 

Напрыклад, гаворачы пра выказваньні 
кандыдатаў у прэзыдэнты падчас выбарчай 
кампаніі, Лукашэнка заяўляе: «Пытаньне ў 
тым, што кандыдаты казалі. Яны казалі, што 
Лукашэнку трэба павесіць». 

Падчас дыялёгу аўтара інтэрвію Лэлі Ўэймэт 
зь беларускім кіраўніком журналістка пытаец-
ца пра пару зьняволеных, у якіх ёсьць трохга-
довы сын. Лукашэнка кажа, што ня ведае такіх 
выпадкаў, і перапытваецца ў журналісткі, пра 
каго ідзе размова. Уэймэт адказвае, што пра 
Халіп і Саньнікава. Лукашэнка на гэта кажа, 
што праверыць гэтую інфармацыю. 

Калі размова заходзіць пра рэгістрацыю 
грамадзскіх аб’яднаньняў, Лукашэнка заяўляе, 
што ніякіх праблемаў тут няма.

«Гэта няпраўда. Як наконт Беларускай 
хрысьціянскай дэмакратыі?» — пытаецца Уэй-
мэт.

«У Беларусі Хрысьціянская дэмакратыя, 
можа, ніколі ня будзе зарэгістраваная. Яны 
ўдзельнічалі ў бунце. Яны не хрысьціянскія 
дэмакраты, яны бандыты», — адказае Лука-
шэнка.

Ёсьць яшчэ некалькі момантаў, якія ня 
трапілі ў варыянт БелТА. На пытаньне «чаму 
вы выгналі амэрыканскага амбасадара ў 2008 
годзе?» Лукашэнка адказвае: «Навошта нам 
патрэбны амбасадар, які арганізуе дзеяньні 
пятай калёны?» 

І нарэшце, выказваньні Лукашэнкі пра прэ-
зыдэнта Грузіі Міхаіла Саакашвілі, аднаго зь 
нямногіх кіраўнікоў дзяржаў, хто павіншаваў 
Лукашэнку зь «перамогай» пасьля 19 сьнеж-
ня. Разьвіваючы тэму пра двайныя стандарты 
ЗША, Лукашэнка кажа: «Нядаўна ў Грузіі прэ-
зыдэнт Саакашвілі падавіў самым брутальным 
чынам маніфэстацыю апазыцыі. Але вы пра-
цягвае мець справу зь ім? Чаму? Бо Саакашвілі 
ваш сукін сын». 

віталь цыганкоў.

дзяржаўнае агенцтва Белта надру-
кавала вытрымкі з інтэрвію аляксан-
дра лукашэнкі амэрыканскай газэце 
«вашынгтон пост». аналіз двух гэтых 
тэкстаў -- на «Белта» і ў «вашынгтон 
пост» -- дазваляе адзначыць, што 
дзяржаўнае агенцтва перадрукавала 
далёка ня ўсё выказваньні кіраўніка 
дзяржавы, па свойму яго падтасавала. 

МожНа дапаМагчы асуджаНыМ салідарНасьцю 

абламейка: Як вы пракамэнтуе-
це тое, што адбываецца ў апошнія 
тыдні ў судзе Фрунзенскага раёну 
Менску? Я маю на ўвазе і раней-
шы прысуд Васілю Парфянкову, і 
ўчорашнія тры прысуды?

Браніцкая: Перш за ўсё я ска-
жу, што гэта проста палітычны 
перасьлед тых людзей, якія не 
пабаяліся выйсьці 19 сьнежня 
на Плошчу і сказаць. што яны 
супраць. У дзеяньнях хлопцаў – 
як Васіля Парфянкова, так і трох 
астатніх – няма складу злачын-
ства «масавыя беспарадкі». Маг-
чыма, хуліганства, магчыма, паш-
коджаньне маёмасьці, але наогул 
– гэта проста ўдзел у несанкцыя-
наваным мерапрыемстве. Спа-
чатку Васілю Парфянкову далі 4 

гады, у той момант не было з чым 
параўнаць – гэта быў жах. Але тое, 
што адбылося пазаўчора і ўчора 
ў судзе Фрунзенскага раёну над 
Атрошчанкавым, Малчанавым і 
Новікам, я не магу назваць інакш, 
як юрыдычны абсурд і зьдзек з 
прававой сыстэмы. Бо прысуд 
насамрэч зьдзеклівы. Супраць 
Аляксандра Атрошчанкава ў 
справе не было наогул нічога. 
Аляксандар быў на Плошчы, 
ёсьць адно відэа, дзе ён стаіць у 
групе асобаў, ня ў першых шэра-
гах, на прыступках Дома Ўраду, 
ён усьміхаецца. Аляксандар 
усьміхаўся і на судзе. Яму і далі бо-
лей за ўсіх. Зьміцер Новік... Ёсьць 
кадар, як ён наносіць некалькі 
ўдараў, але няма ніякай шкоды ад 

яго дзеяньняў. Але Зьміцер казаў, 
што ён не з усім, што адбываецца 
ў каріне, згодны, што ён разумее, 
што ёсьць палітычныя рэпрэсіі. 
І яму далі тры з паловай гады. А 
Аляксандар Малчанаў прызнаў 
сваю віну, але не зусім зразумела 
ў чым. Зрэшты на яго матэрыялаў 
у справе болей за ўсіх – ён наносіў 
удары, таксама там ёсьць момант 
са зьняцьцем сьцяга з будынка 
КДБ. І ён атрымаў менш. Але як 
бы там не было – гэта палітычныя 
прысуды. Гэта расправа, гэта па-
караньне за тое, што людзі не 
баяцца.

абламейка: Вы сама была 
ў ролі палітзьняволенай. Што 
можа зрабіць для асуджаных 
удзельнікаў Плошчы незалежнае 

беларускае грамадзтва?
Браніцкая: Патрэбная про-

стыя падтрымка і салідарнасьць. 
Ім патрэбныя лісты, патрэбныя 
паштоўкі. У турму КДБ, дзе зна-
ходзяцца Атрошчанкаў, Малчанаў 
і Новік, таксама можна дасылаць 
пасылкі. Патрэбная падтрымка іх 
сем’яў. Напрыклад, у Малчанава 
бацькі пэнсіянэры, хворай маці 
проста фізычна цяжка вазіць з Ба-
рысава перадачы. У Новіка сям’я 
– маці, бабуля, малодшы брат 
– у Баранавічах, таксама ёсьць 
цяжкасьці з прыездам у Менск. У 
Васіля Парфянкова сям’я наогул 
не ўдзельнічае ў тым, што адбы-
ваецца ў яго жыцьці... Усе гэтыя 
сем’і цяпер разгубленыя, ім па-
трэбная маральная падтрымка.

ЕС ГОТОВиТСЯ РАСШиРиТь САНКЦии ПРОТиВ БЕЛАРУСи. ОНи ДОЛжНы ЗА-
ТРОНУТь ЛиЦ, КОТОРыЕ, КАК ПРЕДПОЛАГАЕТСЯ, ПЕРЕВОДЯТ ДОХОДы НЕФТЯНыХ 
КОМПАНиЙ «БЕЛНЕФТЕХиМ» и «ТРАЙПЛ», ПРОиЗВОДиТЕЛЕЙ ВООРУжЕНиЙ «БЕЛ-
ТЕХЭКСПОРТ» и КАЛиЙНыХ МиНЕРАЛьНыХ УДОБРЕНиЙ «БЕЛАРУСьКАЛиЙ» В КАР-
МАНы ГОСЧиНОВНиКОВ. 

Новые санкции нацеле-
ны на госбюджет и личный 
доход президента, но не 
должны нанести удар по 
экономике Беларуси или 
европейским компаниям 
в Латвии, Литве, Нидер-
ландах и Польше, сооб-
щает издание EUobserver 
(перевод – charter97.org).

Санкции должны за-
тронуть лиц, которые, как 
предполагается, пере-
водят доходы нефтяных 
компаний «Белнефтехим» 
и «Трайпл», производи-
телей вооружений «Бел-

техэкспорт» и калийных 
минеральных удобрений 
«Беларуськалий» в карма-
ны госчиновников.

Новый пакет санкций 
разрабатывается посоль-
ствами стран ЕС в Минске 
и дипломатами среднего 
уровня в Брюсселе. Ожи-
дается, что он будет одо-
брен в апреле министра-
ми иностранных дел ЕС.

Кроме этого, Евросоюз 
готовится исправить уже 
существующий список из 
160 чиновников, которым 
запрещен въезд в ЕС и чьи 

счета были заморожены в 
январе.

Первоначальный спи-
сок включал одного умер-
шего судью, а фамилия 
другого судьи упомина-
лась дважды. Также в спи-
сок лиц, чьи счета долж-
ны быть заморожены, не 
вошел бывший министр 
внутренних дел Юрий 
Сиваков, обвиняемый в 
убийстве четырех оппо-
зиционеров и отмывании 
денег для высокопостав-
ленный чиновников.

Отсутствие его имени в 

списке вызвало разгово-
ры о теории заговора в 
Минске.

Независимый журна-
лист, пожелавший остать-
ся анонимным, сообщил, 
что Великобритания и 
США не включили Сивако-
ва в список, чтобы заста-
вить Лукашенко думать, 
что он является агентом 
Запада. Европейские ди-
пломаты объясняют слу-
чившиеся технической 
ошибкой. «Евросоюз не 
ведет психологической 
войны», — заявил один из 

дипломатов.
Говорят, что Сиваков, 

которому 65 лет, злоупо-
требляет алкоголем и яв-
ляется членом клуба вете-
ранов КГБ «Честь».

Бывший посол США в 
Беларуси говорит, что 
«Честь» отмывала по 1.5 
миллионов долларов в 
день для Лукашенко и его 
окружения через банки 
в Польше, России и США. 
Но Сиваков, который воз-
главлял «Честь» в 2006 
году, кажется, уже не ведет 
активной деятельности.

евросоюз введет санкции 
против финансистов лукашенко

Галоўная падзея  СВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

ІНТэРВІю 
ЛУКАШэНКІ 
Washington 
post — чАГО НЕ 
ЗАўВАжЫЛА БЕЛТА

наша ўлада

Сяргей абламейка
Суд фрунзенскага раёну менску асудзіў удзельнікаў плошчы аляксандра атрошчанкава да 4 гадоў пазбаўленьня 

волі, зьмітра новіка да трох з паловай гадоў, а аляксандра малчанава да 3 гадоў. усе трое будуць адпраўленыя ў калёніі 
ўзмоцненага рэжыму. прысуды камэнтуе госьця ранішняга эфіру – праваабаронца, былая палітзьняволеная эніра 
Браніцкая.

«Наша Ніва» толькі што атры-
мала з Вярхоўнага Суда статысты-
ку за 2010 год: было апраўдана 
217 чалавек на 61054 асуджаных 
(0,36%). У дэмакратычных краінах 
лічба апраўдальных прысудаў 
складае 10–20%. 

Калі людзі ў масках раздзя-
ваюць кандыдатаў у прэзідэнты 
дагала і ставяць іх на расцяжку 
пяць разоў за дзень, яны фар-
мальна нічога не парушаюць. 
Няма ніякай нормы закона, якая 
б абмяжоўвала лічбу вобшукаў у 
турэмнай камеры.

Гітлерцы таксама дзейнічалі 
па законе — па сваім законе.

Аблівалі на марозе халоднай 
вадой генерала Карбышава — за 
парушэнне лагернага рэжыму.

Арыштоўвалі камуністаў і 
сацыялістаў — як «дэструктыўных 
элементаў».

І старшыня КДБ БССР Цанава 
згодна з законам паслаў элегант-
ную Ларысу Геніюш на 25 гадоў у 
канцлагеры — на верную смерць.

Праўда, доля распарадзілася 
іначай: Геніюш праз 8 гадоў з ла-
гера вярнулася ў родны край, а 
пасадзілі ўжо Цанаву — таксама 
ў поўнай адпаведнасці з законам. 

Кат сам аказаўся не такі трывуш-
чы і сканаў за кратамі.

Законы краіны часам пярэ-
чаць нормам міжнароднага права 
і агульнапрызнаным уяўленням 
аб правах чалавека.

Дзеянні па законе, які пярэ-
чыць Канстытуцыі ці неад’емным 
правам чалавека, могуць цягнуць 
у далейшым юрыдычную адказ-
насць.

Як нагадаў нядаўна лідар 
сацыял-дэмакратаў Анатоль 
Сідарэвіч, «Энгельс адзначаў: пер-
шай умовай захавання законнасці 
з боку народу з’яўляецца тое, 
што і органы ўлады трымаюцца ў 
рамках закону. У адваротным вы-
падку, пісаў ён, паводле англійскіх 
прававых паняццяў, паўстанне 
становіцца першым абавязкам 
грамадзян».

Наша жыццё фармуе не толькі 
літара законаў, але і дух дзейных 
звычаяў.

Лічба, якая найлепш ха-
рактарызуе рэпрэсіўнасць 
лукашэнкаўскага рэжыму, — гэта 
нават не колькасць палітвязняў, 
а доля апраўдальных прысудаў, 
якія выносяцца ў краіне.

Паводле звестак Вярхоўнага 

Суда Беларусі, у 2008 годзе быў 
апраўданы 191 человек на 68 
530 асуджаных (0,28%). У 2009 
годзе гэты паказчык склаў 187 
апраўданых на 62 064 асуджа-
ных (0,3%). «Наша Ніва» толькі 
што атрымала з Вярхоўнага Суда 
статыстыку за 2010 год: было 
апраўдана 217 чалавек на 61054 
асуджаных (0,36%).

Вось што пра гэта піша чала-
век, ніяк не звязаны з палітычнай 
апазіцыяй, — Ігар Лапека, 
галоўны спецыяліст камісіі пала-
ты прадстаўнікоў нацыянальнага 
сходу па нацыянальнай бяспецы, 
кандыдат юрыдычных навук:

«Пачынаючы з 60-х гадоў, 
нягледзячы на ўсе сацыяльныя, 
эканамічныя, дзяржаўныя зме-
ны, змены ў судаводстве і пра-
цэсуальным заканадаўстве, доля 
апраўдальных прысудаў ніколі не 
перавышала 2% ад усёй масы вы-
несеных прысудаў. Гэта анамальна 
нізкі ўзровень, не супастаўны са 
станам рэчаў ні ў адной з развітых 
дзяржаў. Яго немагчыма растлу-
мачыць, як часам спрабуюць, на-
гляднай дзейнасцю пракуратуры, 
якая не дапускае да перадачы ў 
суд спраў, якія не ўтрымліваюць 

дастатковых для асуджэння 
доказаў вінаватасці. Падобныя, 
і нават больш жорсткія, фільтры 
маюцца ва ўсіх прававых сістэмах, 
аднак адсотак апраўдальных 
прысудаў там несувымерна вы-
шэйшы (вар’юецца ад 10 да 20% і 
нават больш)».

Параўнайма гэтыя лічбы: 0,3% 
у Беларусі і 10–20% у дэмакратыч-
ных краінах.

У ліку гэтых дзесяці працэнтаў і 
4 гады турмы Атрошчанкаву і Пар-
фянкову за іх палітычны пратэст. 
У іх ледзьве не трапіў і школьнік 
Логінаў з Віцебска, на якога хацелі 
павесіць забойства. Толькі дзяку-
ючы звышнастойлівасці бацькоў, 
яго справа нядаўна стала пака-
зальным выняткам, які толькі пац-
вярджае правіла.

Гэта і ёсць кошт дыктатуры і яе 
псеўдазаконнасці.

Гэта і ёсць рэальная лічба 
ахвяраў злачыннага рэжыму — 
6000–12000 чалавек у год. Люд-
зей, якім ламаюць лёсы, якія 
выходзяць — калі выходзяць — 
маральнымі і фізічнымі калекамі, 
сухотнікамі, рэцыдывістамі.

 андрэй дынько, 
«наша ніва».

“Расея ўцюхала 
нам сваю АэС” 
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42 ГОдА, ВЫСШЕЕ ОБРАЗОВАНиЕ, 
ЕСТЬ МУж и дЕТи… 

По данным Белстата, воз-
раст средней белоруски 
– 42 года. живет она в горо-
де, у нее есть высшее или 
среднее специальное обра-
зование. Средняя белоруска 
замужем, есть дети.

В целом на 1000 мужчин в 
нашей стране 1151 женщи-
на. Зато в возрастной кате-
гории «25 – 29 лет» на 1000 
мужчин приходится 975 
женщин.

Если сравнить статистику 
по областям и столице, мин-
чанкам не позавидуешь. им 
тяжелее найти себе пару, 
чем жительницам района и 
области. В столице на тыся-
чу мужчин приходится 1177 
женщин. А вообще города-
ми невест в нашей стране 
могут считаться Витебск, По-
лоцк и Гомель – там на 1000 
мужчин приходится около 
1240, 1219 и 1203 женщины 
соответственно.

Причем женщины могут 
похвастаться крепким здо-
ровьем: живут наши дамы 
чуть ли не на 12 лет дольше, 
чем представители сильного 
пола. В 2009 году ожидаемая 
продолжительность жизни 
мужчины была 64,7 года, а 
женщины – 76,4 года. Ну а 
что ж вы, мужчины, хотите: 

дамы ведут более здоровый 
образ жизни! Чего только 
стоит такая статистика: ку-
рящих мужчин у нас 52%, а 
курящих женщин – 27%.

замуж идут позже, изме-
няют чаще?

Может, именно в связи с 
такой продолжительностью 
жизни замуж выходить бело-
руски стали позже. А куда им 
торопиться? По данным Бел-
стата, если в 2000 году бело-
руски шли в загс в среднем 
22,8 года, то по статистике 
прошлого года, уже – в 24,4 
года. Кстати, сейчас почти 
каждая четвертая женщина 
в стране никогда не состоя-
ла в браке.

А ведь, как говорят спе-
циалисты, с женами бело-
русам везет как никому! Как 
рассказал интерфакс-Запад 
сексопатолог Дмитрий Ка-
пустин, одна из основных 
проблем наших женщин 
(для мужчин-то это каче-
ство, скорее, достоинство) 
– это нетребовательность к 
своим мужьям. Он считает, 
что в последние десять лет 
наши женщины проявляют 
к своим избранникам «из-
лишнюю толерантность». 
Может, она и излишняя, зато 
разводов-то меньше!

Правда, как сообщает 
интерфакс-Запад, сексопа-
тологи и психологи уверяют, 
будто наши дамы стали из-
менять своим мужьям в 3 – 4 
раза чаще, чем 10 лет назад. 
Ну, это ведь еще доказать 
надо!

в школах больше маль-
чиков, а в вузах – девочек

Чем могут похвастаться бе-
лорусские женщины, так это 
высшим образованием. По 
данным Белстата, 49% жен-
щин в нашей стране имеют 
высшее и среднее специ-
альное образование, а вот 
среди мужчин обладателей 
дипломов – всего 42%.

В школах, кстати, 51% уче-
ников – мальчики, а вот в 
вузе девушки – это уже 59% 
студентов.

Специальности женщины в 
основном выбирают гумани-
тарные, социальные и эконо-
мические. Правда, зарабаты-
вать они так и не учатся. Как 
передает интерфакс-Запад 
со ссылкой на миссию ООН, 
зарплата у женщин на 20% 
ниже, чем у мужчин. Читай: 
там, где мужчина зарабаты-
вает пять рублей, женщина 
получает четыре.

елена толкачева, 
«кп в Беларуси».

эксперт: В экономике 
идет разгон инфляции

«БРиТАНСКиЕ ЮРиСТы ГОТОВЯТСЯ ПРиВЛЕЧь БЕЛОРУССКОГО 
ПРЕЗиДЕНТА К СУДУ» — ТАКиМ ПОДЗАГОЛОВКОМ ОТКРыВАЕТСЯ 
СТАТьЯ НА ПЕРВОЙ ПОЛОСЕ IndEPEndEnt. 

Ставка рефинансирования поднимается тогда, 
когда существует реальная угроза инфляции. ин-
декс потребительских цен в феврале 2011 года 
составил 102,7%, что, как отмечается в сообще-
нии на сайте Нацбанка, связано с ростом тарифов 
на жилищно-коммунальные услуги вследствие 
увеличения цены покупки природного газа, им-
портируемого из России, и воздействием увели-
чения мировых цен на энергоносители и продук-
ты питания.

Экономист Сергей чалый считает повышение 
ставки рефинансирования последствием «разда-
чи слонов» в конце прошлого года.

– Вот сейчас мы уже имеем почти половину 
нормы инфляции на этот год, - подчеркивает 
экономист Сергей Чалый. – Ставка рефинанси-
рования поднимается, чтобы Нацбанку не прихо-
дилось субсидировал кредиторов. идея такова: 
сделать менее доступными рублевые ресурсы 
для заемщиков и, соответственно, более привле-
кательными рублевые депозиты.

– Деньги при повышении ставки рефинансиро-
вания дорожают, и в результате денежная масса 
в обороте несколько сокращается. Соответствен-
но, уменьшается и инфляция, -- отмечает эконо-
мист леонид злотников. – Хуже от этого будет 
промышленности. Предприятия и так не очень 
охотно брали кредиты, поскольку им трудно воз-
вращать. А вот для людей и предприятий, кото-
рые теряют на инфляции, меры, сдерживающие 
ее, в том числе и повышение ставки рефинанси-
рования, только улучшат ситуацию. Потеряют на 

этом кредиторы, заемщики (субъекты хозяйство-
вания), а население выиграет.

А вот от высокой инфляции, по словам экспер-
та, выигрывает бюджет, поскольку прибыль пред-
приятий оказывается искусственно завышенной, 
и налоги тоже.

– Однако у предприятий без оборотных средств, 
с низкой рентабельностью (а у нас сейчас чуть ли 
не половина таких) инфляция вымывает средства 
в пользу бюджета, в пользу государства, -- под-
черкивает Леонид Злотников. 

О ситуации на промышленных предприятиях в 
связи с повышением ставки рефинансирования, 
по мнению Сергея Чалого, сейчас никто особо не 
думает.

– Это в прошлом году у нас была задача обеспе-
чения экономического роста, вот и получили ре-
зультат. Сейчас боремся с последствиями, -- счита-
ет эксперт. – Полтора процента это не настолько 
существенное повышение ставки рефинансиро-
вания, хотя, в принципе, это вынужденная мера с 
целью уменьшения денег в экономике, поскольку 
действительно идет разгон инфляции. 

В прошлом году Нацбанк шесть раз снижал 
ставку рефинансирования на 0,5%. В последний 
раз – в сентябре 2010 года.

В соответствии с основными направлениями 
денежно-кредитной политики на 2011 год запла-
нировано снижение ставки рефинансирования к 
концу года до 8-10% годовых.

 
Геннадий коСарев.

издание сообщает, что британская юридиче-
ская фирма готовит персональный судебный 
иск против Александра Лукашенко, обвиняя его 
в систематическом нарушении прав человека, 
а именно в том, что заключенных белорусской 
тюрьмы КГБ регулярно подвергают пыткам, со-
общает ВВС.

«Следователи правозащитных организаций 
опросили сотни активистов, арестованных после 
прошедших в декабре [в Беларуси] президентских 
выборов, и обнаружили, что избиения, пытки и 
нечеловеческие условия содержания до сих пор 
являются распространенной практикой в стра-
не, где всемогущая тайная полиция по-прежнему 
носит название КГБ, и которую нередко называ-
ют последней диктатурой Европы», - утверждает 
Independent.

Газета напоминает, что 19 декабря в результате 
разгона белорусским ОМОНом акции протеста в 
Минске было задержано по меньшей мере 689 
человек. Еще несколько сотен были арестованы 
позднее.

Правозащитники опросили 205 задержанных, 
«многие из которых были быстро осуждены без 
всяких адвокатов и получили короткие сроки». 
Почти три четверти опрошенных заявили, что в 
ходе предварительного заключения подверга-
лись избиениям, в том числе 57 человек били ре-
зиновыми дубинками.

«Во многих случаях ОМОН избивал задержан-
ных и издевался над ними. их часами держали на 
холоде, без еды, без воды, без возможности схо-
дить в туалет, а суды над ними проводили очень 
быстро, даже не пытаясь создать видимость нор-
мального процесса, - цитирует издание главу рос-
сийского представительства Human Rights Watch 
Анну Севортян. - Это была насмешка над право-
судием, от начала до конца».

Далее Independent рассказывает историю 
одной из задержанных, 19-летней Светланы. По 
ее словам, милиционеры набросились на нее, 
когда она попросила вызвать адвоката: один за-
ламывал руки, а двое других избивали ногами и 
дубинками. Протокол задержания ей даже не по-
казали: «Ты все равно его не подпишешь, но это 
не имеет значения».

«Десяткам оппозиционных политиков, жур-
налистов и демократических активистов по-
прежнему угрожает лишение свободы сроком 
до 15 лет по обвинению в организации массовых 
беспорядков»

Британская ведущая правозащитная организа-
ция H2O Law заявляет, что намерена предъявить 
Лукашенко персональный иск, если он немедлен-
но не выпустит всех политических заключенных.

Компания представляет интересы семей за-
держанных. Юристы выражают надежду, что пер-
сональный иск против Лукашенко приведет к вы-
даче ордера на арест белорусского президента 
или людей из его окружения. Independent напо-
минает, что Евросоюз уже закрыл свои границы 
для представителей белорусских властей, однако 
такой ордер позволил бы распространить этот 
запрет на все страны, у которых с Британией есть 
договор о взаимной экстрадиции.

По словам представителя H2O Law, поворот-
ным моментом стали показания бывшего канди-
дата в президенты Беларуси Алеся Михалевича, 
который утверждает, что в ходе 10-недельного 
заключения в КПЗ «Американка» его неоднократ-
но пытали во время допросов.

«Десяткам оппозиционных политиков, жур-
налистов и демократических активистов по-
прежнему угрожает лишение свободы сроком 
до 15 лет по обвинению в организации массовых 
беспорядков», - подчеркивает издание.

ОБСЕ настолько обеспокоена судьбой этих лю-
дей, что намерена послать своих наблюдателей 
на судебные слушания.

Если H2O выполнит свои угрозы и подаст иск, 
отмечает издание, это станет первым прецеден-
том, когда международные правозащитники бу-
дут в судебном порядке преследовать действую-
щего лидера независимой страны.

Согласно международному законодательству, 
напоминает газета, применение пыток является 
одним из немногочисленных преступлений, на 
которые не распространяется дипломатический 
иммунитет главы государства.

Игорь залесский, 
«народная воля».

БрИтанСкИе юрИСты 
ГотовятСя прИвлечь 
лукашенко к Суду

Ад Беларусі ў Браціслаўскіх сустрэчах 
браў удзел лідар Руху за свабоду Аляксандр 
Мілінкевіч. Ён меў сустрэчу з еўракамісарам 
па пытаннях краін-суседзяў Штэфанам Фюле. 
Вось што расказаў Мілінкевіч па выніках су-
стрэчы:

— Супрацоўніцтва з урадам прыпыняецца 
да вызвалення вязняў, і акцэнт у супрацы з на-
шай краінай будзе рабіцца на супрацоўніцтва 
з грамадствам, перш за ўсё з дэмакратыч-
най часткай грамадства, з няўрадавымі 
арганізацыямі, і на падтрымцы вольных СМІ. 
Пра гэта мы гаварылі з еўракамісарам. Такім 
чынам, супрацоўніцтва з урадам прыпыняец-
ца і пераносіцца на недзяржаўны сектар. Але 

гэтыя праекты нялёгка рэалізаваць, бо краіна 
самаізалюецца.

Мы гаварылі таксама пра тое, што беларуска-
му народу дорага каштуе захаванне той сістэмы 
ўлады, якую пабудаваў Лукашэнка. Беларускі 
народ цярпіць і трэба зрабіць усё, каб ён гэ-
тага не адчуваў. Прапаганда, безумоўна, будзе 
выкарыстоўваць тое, што ў нас адбылося на 
выбарах, і сённяшнія суды над палітвязнямі — 
будуць казаць, што на Захадзе ворагі, а ўнутры 
краіны іх агенты. Таму мы павінны гэта ўсё 
разбіваць, бо гэта поўная хлусня, і беларусы 
павінны ведаць, што ізалюецца не беларускі 
народ, але ўлада, якая паводзіць сябе неадпа-
ведна нормам жыцця ў Еўропе.

Свет пра БеларуСь  праБлемы эканомікі

Сацыяльныя пытанні

СТАВКА РЕФиНАНСиРОВАНиЯ НАЦиОНАЛьНОГО БАНКА БЕЛАРУСи ПОВыШАЕТСЯ НА 1,5 
ПРОЦЕНТНОГО ПУНКТА и С 16 МАРТА СОСТАВиТ 12% ГОДОВыХ. ПОЧЕМУ ЭТО ПРОиСХОДиТ и КТО 
ОКАжЕТСЯ В ВыиГРыШЕ, А КТО -- В ПРОиГРыШЕ ОТ ТАКОГО ШАГА НАЦБАНКА? 

жЕНщиН В БЕЛАРУСи БОЛьШЕ, ЧЕМ МУжЧиН. ЭТО ВСЕМ иЗВЕСТНО. НО НЕ ВСЕ ЗНАЮТ, ЧТО В 
КАТЕГОРии ДО «30 ЛЕТ» В НАШЕЙ СТРАНЕ МУжЧиН БУДЕТ ПОБОЛьШЕ, ЧЕМ жЕНщиН. 

ЕС ПРЫПЫНЯЕ СУПРАЦУ З 
УРАдАМ дА ВЫЗВАЛЕННЯ 
ВЯЗНЯў
Міністры	 замежных	 спраў	 краін	 «Вышаградскай	 групы»	 —	 Вугоршчыны,	

Польшчы,	Славаччыны	 і	Чэхіі	—	а	таксама	Нямеччыны	зрабілі	напярэдадні	ў	
Браціславе	заяву	па	Беларусі.	Яны	заклікалі	Аляксандра	Лукашэнку	вызваліць	
усіх	палітычных	вязняў	 і	 спыніць	пераслед	апазіцыі.	 У	 адваротным	выпадку	
Менску	пагражаюць	далейшыя	санкцыі.


